

Parks Canada

National Parks



Canada's National Parks

Canada's National Parks are special places set aside for the benefit, education and enjoyment of all Canadians, today and tomorrow, to preserve unique samples of our heritage.

Canada's constantly expanding National Parks System includes parks in every province and territory.

This National Parks System is administered for the people of Canada by Parks Canada, part of the Department of Indian Affairs and Northern Development.

Parks are open year round and activities include camping, hiking, swimming, fishing, boating, nature study, photography, sightseeing and picnicking. Types of recreation vary according to the park and the season.

All except the most remote parks maintain excellent campgrounds, hiking and riding trails and driveways leading through scenic areas.

Programs presented by park naturalists, including illustrated talks and conducted outings, as well as exhibits and displays, will make your visit even more enjoyable.

Parks Canada has five regional offices, in Calgary, Winnipeg, Cornwall, Quebec City and Halifax. If you have any questions about Canada's National Parks you can write directly to the park or regional office.

History Too!

Parks Canada tells the story of our historic heritage at almost 50 major National Historic Parks and Sites across the country. The Fortress of Louisbourg, Lower Fort Garry, Fort George, Fort Langley and Dawson City are some of the places where our history was made, and where history is preserved today and for the future!

Canals and Waterways

Parks Canada maintains the St. Peters Canal in Nova Scotia; the Carillon, Ste. Anne, St. Ours and Chambly Canals in Quebec; the Rideau Canal and the Trent-Severn Waterway in Ontario.

Information Available

Pamphlets describing Canada's National Parks, our Historic Parks and Sites, and Historic Canals and Waterways are available from:
Parks Canada – Ottawa, Ont. K1A 0H4

Parks Canada – Western Region,

134 - 11th Avenue, S.E., Calgary, Alberta, T2G 0X5
Telephone: (403) 231-4440

1 Pacific Rim (British Columbia) – 1970*

Fabulous Long Beach is a major feature of this park on the west coast of Vancouver Island. Currently in the planning stage. Will include historic Lifesaving Trail and the Broken Island Group. Opportunity to view sea lions and other marine life. Interpretive program. Accessible by highway. Campground in park. Other accommodation adjacent. Area 389 square kilometres. Address: P.O. Box 280, Ucluelet, British Columbia, V0R 3A0. Telephone: (604) 726-7721.

2 Mount Revelstoke (British Columbia) – 1914*

Rolling mountain top on west slope of Selkirk Mountains. Colourful alpine meadows, sparkling lakes. Interpretive program. Accessible by Trans-Canada Highway. Accommodation in nearby town of Revelstoke. Picnic facilities in park. Area 263 square kilometres. Address: P.O. Box 350, Revelstoke, British Columbia, V0E 2S0. Telephone: (604) 837-5155.

3 Glacier (British Columbia) – 1886*

Rugged alpine region in Selkirk Mountains. Towering peaks, rushing streams, avalanche slopes, over 100 glaciers and interior western forest of large hemlock and cedar. Interpretive program. Accessible by Trans-Canada Highway. Motor hotel, campgrounds. Area 1 349 square kilometres. Address: P.O. Box 350, Revelstoke, British Columbia, V0E 2S0. Telephone: (604) 837-5155.

4 Yoho (British Columbia) – 1886*

On west slope of Rocky Mountains. Lofty peaks, glaciers, waterfalls and lakes. Yoho and Kicking Horse Valleys. Interpretive program. Accessible by Trans-Canada Highway. Lodges, chalets, campgrounds. Area 1 313 square kilometres. Address: P.O. Box 99, Field, British Columbia, V0A 1G0. Telephone: (604) 343-6324.

5 Kootenay (British Columbia) – 1920*

Spectacular area on west slope of Rockies. Two river valleys of different character, high glaciers and deep canyons, icy alpine lakes and hot springs. Interpretive program. Accessible by highway. Airstrip just outside park at Invermere. Lodges, chalets, campgrounds. Area 1 406 square kilometres. Address: P.O. Box 220, Radium Hot Springs, British Columbia, V0A 1M0. Telephone: (604) 347-9615.

6 Waterton Lakes (Alberta) – 1895*

Canadian section Waterton-Glacier International Peace Park. Colourful mountain park with charming lakes and many beautiful vistas. Spectacular contrast between mountains and grasslands. Interpretive program. Accessible by highway. Hotels, motels, chalets, campgrounds. Area 526 square kilometres. Address: Waterton Park, Alberta, T0K 2M0. Telephone: (403) 859-2262.

*Date of establishment of park.

7 Banff (Alberta) – 1885*

Canada's oldest National Park, noted for its ice-capped peaks, deep valleys, glaciers and lakes. Well known resorts of Banff and Lake Louise. Famous ski centre. Mineral hot springs. Park museum. Interpretive program. Accessible by rail and Trans-Canada Highway. All types of modern accommodation, campgrounds. Area 6 641 square kilometres. Address: Banff, Alberta, T0L 0C0. Telephone: (403) 762-3324.

8 Jasper (Alberta) – 1907*

Striking alpine landscape with ice-capped mountains and great valleys. Majestic peaks, icefields, beautiful lakes. Famous resort town of Jasper. Noted ski area. Mineral hot springs. Interpretive program. Accessible by rail and highway. Area 10 878 square kilometres. Address: Jasper, Alberta, T0E 1E0. Telephone: (403) 852-4401.

9 Elk Island (Alberta) – 1913*

Rolling landscape of aspen and spruce forest, in contrast to the surrounding flat farmlands near Edmonton. Numerous small lakes. Large bison herd. Beach. Interpretive program. Accessible by highway. Accommodation in Edmonton, Campground in park. Area 194 square kilometres. Address: Site 4, R.R. No. 1, Fort Saskatchewan, Alberta, T8L 2N7. Telephone: (403) 998-3781.

Parks Canada – Prairie Region

114 Garry Street, Winnipeg, Manitoba, R3C 1G1
Telephone: (204) 985-4044

10 Kluane (Yukon) – 1972*

In the southwest corner of the Yukon Territory. Canada's highest mountains. Extensive icefields and glaciers. Fine wildlife populations. Currently in the planning stage. Interpretive program. Accessible by highway. Accommodation nearby. Area 22 014 square kilometres. Address: Haines Junction, Yukon Territory, Y0B 1L0. Telephone: (403) 634-2251.

11 Nahanni (Northwest Territories) – 1972*

Wilderness area along the South Nahanni River in the southwestern corner of the Northwest Territories. Three deep river canyons and spectacular Virginia Falls. Numerous hot springs. Interesting flora. Not accessible by highway. Currently in the planning stage. Area 4 766 square kilometres. Address: Postal Bag 300, Fort Simpson, Northwest Territories. Telephone: (403) 872-2349.

12 Wood Buffalo (Alberta and Northwest Territories) – 1922*

Canada's largest National Park, an immense area of the Great Plains, butting up against the Canadian Shield. Flood plains, plateaux, gypsum and limestone karst features in the north, the Peace-Athabasca Delta in the south. Resources include the largest herd of free-roaming bison, staging ground for North America's four major waterfowl flyways, and nesting ground of the last wild flock of whooping cranes. Accessible by highway. Campground. Interpretive program. Canoeing and hiking. Area 44 807 square kilometres. Address: Box 750, Fort Smith, Northwest Territories, X0E 0P0. Telephone: (403) 872-2349.

13 Prince Albert (Saskatchewan) – 1927*

Forested region dotted with lakes and interlaced with streams. Interesting transition between northern forests and prairie grassland. Interpretive centre. Interpretive program. Accessible by highway. Hotels, motels, bungalows, campgrounds. Area 3 875 square kilometres. Address: Box 100, Waskesiu Lake, Saskatchewan, S0J 2Y0. Telephone: (306) 663-3511.

14 Riding Mountain (Manitoba) – 1929*

On summit of Manitoba escarpment. Gentle blend of northern and eastern forests with western grasslands. Fine lakes. Interpretive centre and program. Accessible by highway. Lodges, motels, bungalows, campgrounds. Area 2 976 square kilometres. Address: Wasagaming, Manitoba, R0J 2H0. Telephone: (204) 848-2811.

Parks Canada – Ontario Region

P.O. Box 1359, Cornwall, Ontario, K6H 5V4
Telephone: (613) 933-7951

15 Pukaskwa (Ontario) – 1971*

Situated along the northern shore of Lake Superior in the wilderness area of northern Ontario. A rugged terrain containing many lakes and rivers and a wide variety of wildlife. Under development. Not yet accessible by highway. Commercial accommodation nearby. Area 1 878 square kilometres. Address: Box 550, Marathon, Ontario, P0T 2E0. Telephone: (807) 229-0801.

16 Georgian Bay Islands (Ontario) – 1929*

Some 40 picturesque islands, forming a varied landscape of glacier-scraped rock, weathered pine and dense maple – beech – oak woodland. Small mainland area. Remarkable rock pillars on Flowerpot Island. Interpretive program. Accessible by boat from nearby mainland points, where accommodation is also available. Campgrounds on Beausoleil Island. Area 14 square kilometres. Address: Honey Harbour, Ontario, P0E 1E0. Telephone: (705) 756-2415.

17 Point Pelee (Ontario) – 1918*

Canada's most southern mainland. Birdwatcher's paradise on two major migration flyways. Large cat-tail marsh, rare forest. Twenty-three kilometres of beach. Interpretive centre and program. Accessible by highway. Accommodation at Leamington and vicinity. Area 16 square kilometres. Address: Leamington, Ontario, N8H 3V4. Telephone: (519) 326-3204.

18 St. Lawrence Islands (Ontario) – 1904*

Small mainland area, 18 heavily-treed islands and 80 rocky islets in famous Thousand Islands region. Captivating scenery, ideal for all water sports. Mainland accessible by highway, islands by boat. Accommodation in nearby communities. Campgrounds at Mallorytown Landing and on Grenadier Island. Area 4 square kilometres. Address: P.O. Box 469, R.R. No. 3, Mallorytown, Ontario, K0E 1R0. Telephone: (613) 923-5241.

Parks Canada – Québec Region

P.O. Box 10275, Ste. Foy, Québec, G1V 4H5
Telephone: (418) 694-4042

19 La Mauricie (Québec) – 1970*

This heavily wooded, largely unspoiled section of the Laurentian Mountains in Grand-Mère and Shawinigan is almost equidistant between Montreal and Québec. Numerous lakes. Interpretive program. Under development. Accessible by highway. Campgrounds. Accommodation nearby. Area 544 square kilometres. Address: P.O. Box 758, Shawinigan, Québec, G9N 6V9. Telephone: (819) 536-2638.

20 Auyuittuq Northwest Territories) – 1972*

Arctic area with fiords and deeply carved mountains on the Cumberland Peninsula of Baffin Island. Numerous glaciers extend from massive icecap. Arctic wildlife. Accessible by air from Montréal. Currently in the planning stage. Area 21 471 square kilometres. Address: Pangnirtung, Northwest Territories, X0A 0R0. Telephone: (819) 437-9962.

21 Forillon (Québec) – 1970*

Scenic tip of Forillon Peninsula on Gulf of St. Lawrence. The development of the park will reflect both unique coastal environment and rich human history of famous Gaspé region. Interpretive centre and program. Accessible by highway. Campground. Other accommodation nearby. Area 240 square kilometres. Address: P.O. Box 1220, Gaspé, Québec, G0C 1R0. Telephone: (418) 368-5505.

Parks Canada – Atlantic Region

Historic Properties, Upper Water Street, Halifax, Nova Scotia, B3J 1S9
Telephone: (902) 426-3457

22 Kouchibouguac (New Brunswick) – 1969*

Kouchibouguac Bay, along northern section of Northumberland Strait. Its most outstanding feature is the 25-kilometre sweep of off-shore sandbars. Quiet lagoons and bays provide excellent protected swimming. Campground. Interpretive program. Accessible by highway. Area 225 square kilometres. Address: Kouchibouguac, Kent County, New Brunswick, E0A 2A0. Telephone: (506) 876-3973.

23 Fundy (New Brunswick) – 1947*

Fine example of Bay of Fundy's rugged shoreline. Sandstone cliffs, coves, inlets. Highest tides in the world. Rolling, forested landscape with waterfalls, streams and small lakes. Interpretive program. Accessible by highway. Motel, chalets, campgrounds. Area 206 square kilometres. Address: Alma, New Brunswick, E0A 1B0. Telephone: (506) 887-2000.

24 Prince Edward Island (Prince Edward Island) – 1937*

Coastal strip 40 kilometres long on Gulf of St. Lawrence. Scenic area of dunes, cliffs, salt marshes and fine bathing beaches. Interpretive program. Accessible by highway. Lodge, bungalows, campgrounds. Area 18 square kilometres. Address: P.O. Box 487, Charlottetown, Prince Edward Island, C1A 7L1. Telephone: (902) 672-2211.

25 Kejimikujik (Nova Scotia) – 1968*

Superb example of inland Nova Scotia, rolling landscape, numerous lakes, with countless islands and bays. Indian petroglyphs (rock carvings). Interpretive program. Accessible by highway. Campgrounds in park, other accommodation nearby. Area 382 square kilometres. Address: P.O. Box 36, Maitland Bridge, Nova Scotia, B0T 1N0. Telephone: (902) 242-2770.

26 Cape Breton Highlands (Nova Scotia) – 1936*

Huge tableland rising to 515 metres above sea level. Rugged Atlantic coastline with forested hills in background. Fine seascapes from the Cabot Trail. Interpretive program. Accessible by highway. Campgrounds in park, other accommodation in adjacent communities. Area 951 square kilometres. Address: Ingonish Beach, Nova Scotia, B0C 1L0. Telephone: (902) 285-2270.

27 Gros Morne (Newfoundland) – 1970*

On Newfoundland's western coast about 80 kilometres northwest of Corner Brook. Contains the most spectacular section of the Long Range Mountains, which rise dramatically and abruptly from the low coastal plain. Fiord-like lakes, dense forests, rugged seacoast and beautiful beaches. Under development. Interpretive program. Accessible by highway. Area 1 943 square kilometres. Address: P.O. Box 130, Rocky Harbour, Bonne Bay, Newfoundland, A0K 4N0. Telephone: Rocky Harbour 2417.

28 Terra Nova (Newfoundland) – 1957*

Rugged, deeply indented coastline with spectacular inlets. Typical boreal forest of spruce and bogs. Icebergs off shore in spring. Interpretive program. Accessible by Trans-Canada Highway. Bungalows, campgrounds. Area 397 square kilometres. Address: Glovertown, Newfoundland, A0G 2L0. Telephone: (709) 533-2291.



Indian and
Northern Affairs

Affaires indiennes
et du Nord

Parks Canada

Parcs Canada

Published by Parks Canada under authority
of the Hon. Judd Buchanan, PC, MP,
Minister of Indian and Northern Affairs,
Ottawa, 1976.
QS-0926-000-BB-A6

©Minister of Supply and Services Canada 1976
Catalogue No. R62-1/1976

Parcs Canada

Les parcs nationaux

Les parcs nationaux du Canada

Les parcs nationaux du Canada sont des lieux d'une beauté exceptionnelle mis à part pour le bénéfice, l'instruction et la jouissance de tous les citoyens canadiens, aujourd'hui et demain, afin de conserver des éléments uniques de notre patrimoine.

Le réseau toujours croissant de parcs nationaux du Canada comprend des parcs dans chacune des provinces et des territoires. Il est géré pour les Canadiens par Parcs Canada, qui relève du ministère des Affaires indiennes et du Nord.

La plupart des activités auxquelles on peut s'adonner à longueur d'année dans les parcs nationaux sont le camping, la natation, la pêche, le canotage, l'observation de la nature, la photographie, les excursions et les pique-niques. Les autres activités récréatives varient selon le milieu particulier du parc et la saison.

Présentés par les naturalistes, des programmes d'interprétation comprennent des causeries illustrées et des promenades guidées, des expositions et des étalages afin de rendre votre séjour plus agréable.

Souvenons-nous!

Par ses 50 principaux parcs et lieux historiques nationaux, Parcs Canada fait revivre le passé. Mentionnons à titre d'exemples ces lieux qui ont marqué notre histoire: la forteresse de Louisbourg, le Parc de l'Artillerie, les Forges du Saint-Maurice, le Petit fort Garry, le fort George, le fort Langley et Dawson, la ville de l'or. Pour aujourd'hui et pour demain, notre patrimoine y est protégé.

Canaux et voies navigables

Les canaux Carillon, Sainte-Anne, Saint-Ours et Chambly au Québec, ainsi que le canal Rideau et la voie navigable Trent-Severn en Ontario sont sous la responsabilité de Parcs Canada. Il en est de même du canal St. Peters en Nouvelle-Écosse.

Renseignez-vous

Des dépliants sur les parcs nationaux, les parcs et lieux historiques nationaux, les canaux ainsi que les voies navigables du Canada se trouvent à l'adresse suivante: Parcs Canada – Ottawa, Ont. K1A 0H4

Parcs Canada – Région de l'Ouest

134, 11e Avenue, sud-est
Calgary, Alberta, T2G 0X5. Tél: (403) 231-4440

1 Pacifique Rim (Colombie-Britannique) – 1970*

La plage Long Beach constitue la partie la plus importante de ce parc situé sur la côte ouest de l'île Vancouver. En voie d'aménagement. Le parc comprendra le sentier Lifesaving et les îles Broken. Otaries et autres animaux marins. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Terrain de camping dans le parc. Autres possibilités de logement tout près. Superficie de 389 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 280, Ucluelet, Colombie-Britannique, V0R 3A0. Tél: (604) 726-7721

2 Mont Revelstoke (Colombie-Britannique) – 1914*

Plateau onduleux du versant ouest des monts Selkirk. Prés alpins, lacs scintillants. Programme d'interprétation. Accessible par la route transcanadienne, possibilités de logement à Revelstoke. Terrains de pique-nique dans le parc. Superficie de 263 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 350, Revelstoke, Colombie-Britannique, V0E 2S0. Tél: (604) 837-5155.

3 Glacier (Colombie-Britannique) – 1886*

Région alpine accidentée dans les monts Selkirk. Sommets impressionnants, cours d'eau rapides, versants où se produisent des avalanches, plus de 100 glaciers et, à l'intérieur, forêt de pruches et de cèdres. Programme d'interprétation. Accessible par la transcanadienne. Motel, terrains de camping. Superficie de 1 349 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 350, Revelstoke, Colombie-Britannique, V0E 2S0. Tél: (604) 837-5155.

4 Yoho (Colombie-Britannique) – 1886*

Sur le versant ouest des montagnes Rocheuses. Pics élevés, glaciers, chutes et lacs. Vallées Yoho et Cheval-qui-Rue. Programme d'interprétation. Accessible par la route transcanadienne. Auberges, chalets, terrains de camping. Superficie de 1 313 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 99, Field, Colombie-Britannique, V0A 1G0. Tél: (604) 343-6324.

5 Kootenay (Colombie-Britannique) – 1920*

Pittoresque région du versant ouest des montagnes Rocheuses. Deux vallées de caractère différent formées par des rivières, glaciers élevés et gorges profondes, lacs alpins recouverts de glace et sources thermales. Programme d'interprétation. Accessible par la route. Piste d'atterrissage à la sortie du parc, Invermere Auberge, chalets, terrains de camping. Superficie de 1 406 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 220, Radium Hot Springs, Colombie-Britannique, V0A 1M0. Tél: (604) 347-9615.

6 Lacs Waterton (Alberta) – 1895*

Partie canadienne du parc international de la Paix Waterton-Glacier. Pittoresque parc de montagnes, renfermant de jolis lacs et des paysages splendides. Contraste remarquable entre les montagnes et les prairies. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Hôtels, motels, chalets, terrains de camping. Superficie de 526 kilomètres carrés. Adresse: Waterton Park, Alberta, T0K 2M0. Tél: (403) 859-2262.

*Date de la création du parc.

7 Banff (Alberta) – 1885*

Le plus ancien parc national du Canada. Renommé pour ses cimes enneigées, ses vallées profondes, ses glaciers et ses lacs. Lieux de villégiature bien connus de Banff et du lac Louise. Centre de ski réputé. Sources thermales. Musée. Programme d'interprétation. On y accède par chemin de fer ou par la route transcanadienne. Tous genres de logement moderne, terrains de camping. Superficie de 6 641 kilomètres carrés. Adresse: Banff, Alberta, T0L 0C0. Tél: (403) 762-3324.

8 Jasper (Alberta) – 1907*

Topographie alpine remarquable, cimes enneigées et vastes vallées. Sommets majestueux, champs de glace et très beaux lacs. Jasper, centre de villégiature. Région de ski. Sources thermales. Programme d'interprétation. Accessible par chemin de fer et par la route. Tous genres de logement moderne, terrains de camping. Superficie de 10 878 kilomètres carrés. Adresse: Jasper, Alberta T0E 1E0. Tél: (403) 852-4401.

9 Elk Island (Alberta) – 1913*

Collines onduleuses, recouvertes de trembles et d'épinettes contrastant avec les terrains plats des fermes avoisinantes. Nombreux petits lacs. Grand troupeau de bisons. Plage. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Possibilités de logement à Edmonton. Terrain de camping dans le parc. Superficie de 194 kilomètres carrés. Adresse: Site no. 4, R.R. 1, Fort Saskatchewan. Alberta, T8L 2N7. Tél: (403) 998-3781.

Parcs Canada – Région des Prairies

114, rue Garry, Winnipeg, Manitoba, R3C 1G1.
Tél: (204) 985-4044

10 Klwane (Yukon) – 1972*

A l'extrémité sud-ouest du Yukon. Renferme les plus hautes montagnes du Canada. Immenses champs de glace et nombreux glaciers. Une faune unique. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. En voie d'aménagement. Possibilités de logement dans le voisinage. Superficie de 22 014 kilomètres carrés. Adresse: Haines Junction, Territoire du Yukon, Y0B 1L0. Tél: (403) 634-2251.

11 Nahanni (Territoires du Nord-Ouest) – 1972*

Région sauvage le long de la rivière Nahanni-Sud, à l'extrémité sud-ouest des Territoires du Nord-Ouest. Trois canyons profonds. Les spectaculaires chutes Virginia. Nombreuses sources thermales. Flore variée. Non accessible par la route. En voie d'aménagement. Superficie de 4 766 kilomètres carrés. Adresse: Sac postal 300, Fort Simpson. Territoires du Nord-Ouest. Tél: (403) 872-2349.

12 Wood-Buffalo (Alberta et Territoires du Nord-Ouest) – 1922*

Le plus grand parc national du Canada. Une immense région des Grandes plaines, adjacente au Bouclier canadien. Au nord, le parc est remarquable par ses plaines submergées et ses plateaux. On y trouve du gypse et du calcaire sous forme de karst. Au sud, un delta s'est formé à la confluence de la rivière de la Paix et du lac Athabasca.

Habitat naturel du plus grand troupeau de bisons en liberté, le parc est aussi une aire de repos située sur quatre des principales voies migratoires qu'utilise la faune aquatique en Amérique du Nord. Il est aussi l'aire de nidification de la dernière nichée sauvage de grues blanches d'Amérique. Accessible par la grand-route. Terrain de camping. Programme d'interprétation. Canotage et excursion. Superficie de 44 807 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 750, Fort Smith, Territoires du Nord-Ouest. X0E 0P0. Tél: (403) 872-2349.

13 Prince-Albert (Saskatchewan) – 1927*

Région recouverte de forêts, parsemée de lacs et de cours d'eau. Transition intéressante entre les forêts du nord et les prairies centrales. Centre et programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Hôtels, motels, bungalows, terrains de camping. Superficie de 3 875 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 100, Waskesiu Lake, Saskatchewan, S0J 2Y0. Tél: (306) 663-3511.

14 Mont Riding (Manitoba) – 1929*

Au sommet de l'escarpement du Manitoba. Point de rencontre des forêts nordiques, des régions boisées de l'Est et des prairies de l'Ouest. Beaux lacs. Centre et programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Pension, motels, bungalows, terrains de camping. Superficie de 2 976 kilomètres carrés. Adresse: Wasagaming, Manitoba, R0J 2H0. Tél: (204) 848-2811.

Parcs Canada – Région de l'Ontario

C.P. 1359, Cornwall, Ontario, K6H 5V4.
Tél: (613) 933-7951.

15 Pukaskwa (Ontario) – 1971*

Situé sur la rive nord du lac Supérieur, dans la région sauvage du nord de l'Ontario. Terrain accidenté, nombreux lacs et rivières; faune variée. En voie d'aménagement. Non accessible par la grand-route. Possibilités de logement tout près. Superficie de 1 879 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 550, Marathon, Ontario, P0T 2E0. Tél: (807) 229-0801.

16 Îles de la baie Georgienne (Ontario) – 1929*

Une quarantaine d'îles pittoresques, formant un paysage varié de roches creusées par les glaciers, de pins battus par les intempéries et de denses forêts d'érables, de chênes et de hêtres. Comprend une petite partie de la terre ferme. Piliers de roc remarquables sur l'île Pot-de-fleurs. Programme d'interprétation. Accessible par bateau. Possibilités de logement. Terrains de camping sur l'île Beausoleil. Superficie de 14 kilomètres carrés. Adresse: Honey Harbour, Ontario, P0E 1E0. Tél: (704) 756-2415.

17 Pointe Pelée (Ontario) – 1918*

Endroit le plus méridional du Canada. Lieu de prédilection des amateurs d'oiseaux; situé sur deux importantes voies migratoires. Vastes marais à quenouilles, forêts rares. Plage d'une longueur de 23 kilomètres. Centre et programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Possibilités de logement à Leamington et dans les environs. Superficie de 16 kilomètres carrés. Adresse: Leamington, Ontario, N8H 3V4. Tél: (519) 326-3204.

18 Îles du Saint-Laurent (Ontario) – 1904*

Petit secteur de terre ferme, 18 îles couvertes d'arbres et 80 îlots rocaillieux dans la région des Mille-Îles. Paysage d'une beauté captivante, idéal pour les sports nautiques. La terre ferme est accessible par la grand-route; on se rend aux îles en bateau. Possibilités de logement dans les environs. Terrains de camping à Mallorytown Landing et sur l'île Grenadier. Superficie de 4 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 469, R.R. 3, Mallorytown, Ontario, K0E 1R0. Tél: (613) 923-5241.

Parcs Canada – Région du Québec

C.P. 10275, Ste-Foy, Québec, G1V 4H5.
Tél: (418) 694-4042.

19 La Mauricie (Québec) – 1970*

Ce secteur des Laurentides situé dans la région de Grand-Mère et Shawinigan est presque entièrement recouvert de forêts. Ses nombreux lacs rappellent les intenses périodes de glaciation qui ont façonné cette partie du plateau laurentien. En voie d'aménagement. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Terrains de camping. Possibilités de logement à proximité. Superficie de 544 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 758, Shawinigan, Québec, G9N 6V9. Tél: (819) 536-2638.

20 Auyuittuq (Territoires du Nord-Ouest) – 1972*

Région arctique et montagnaise de la péninsule Cumberland dans l'île Baffin. Des glaciers prolongent l'imposante calotte de glace. Faune polaire. Accessible par avion de Montréal. En voie d'aménagement. Superficie de 21 471 kilomètres carrés. Adresse: Pangnirtung, Territoires du Nord-Ouest, X0A 0R0. Tél: (819) 437-9962.

21 Forillon (Québec) – 1970*

Pointe spectaculaire de la péninsule de Gaspé, dans le golfe Saint-Laurent. L'aménagement du parc reflètera la riche histoire humaine de la région de Gaspé. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Terrain de camping. Autres installations de logement à proximité. Superficie de 240 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 1220, Gaspé, Québec, G0C 1R0. Tél: (418) 368-5505.

Parcs Canada – Région de l'Atlantique

Propriétés historiques, Rue Upper Water, Halifax, N.-É., B3J 1S9 Tél: (902) 426-3457

22 Kouchibouguac (Nouveau-Brunswick) – 1969*

Dans la baie Kouchibouguac, le long de la section nord du détroit de Northumberland. Sa principale caractéristique est sa série de plages de sable s'étendant sur 25 kilomètres. Des lagunes paisibles et des baies sont propices à la baignade. Terrain de camping. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Superficie de 225 kilomètres. Adresse: Kouchibouguac, Comté de Kent, Nouveau-Brunswick, E0A 2A0. Tél: (506) 876-3973.

23 Fundy (Nouveau-Brunswick) – 1947*

Exemple typique de la côte accidentée de la baie de Fundy. Falaises de grès, anses et criques. Les plus fortes marées au monde. Plateau onduleux recouvert de forêts; chutes, cours d'eau et petits lacs. Programme d'interprétation. On y accède par la grand-route. Motel, chalets, terrains de camping. Superficie de 206 kilomètres carrés. Adresse: Alma, Nouveau-Brunswick, E0A 1B0. Tél: (506) 887-2000.

24 Île-du-Prince-Édouard (Île-du-Prince-Édouard) – 1937*

Bande côtière d'une longueur de 40 kilomètres, donnant sur le golfe Saint-Laurent. Spectacles pittoresques de dunes, de falaises, de salins et de plages idéales pour la natation. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Auberge, chalets, terrains de camping. Superficie de 18 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 487, Charlottetown, Île-du-Prince-Édouard, C1A 7L1. Tél: (902) 672-2211.

25 Kejimikujik (Nouvelle-Écosse) – 1968*

Bel exemple de l'arrière-pays de la Nouvelle-Écosse, topographie onduleuse, nombreux lacs, innombrables îles et baies. Pétroglyphes indiens. Programme d'interprétation. Accessible par la route. Terrains de camping dans le parc, autres possibilités de logement à proximité. Superficie de 382 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 36, Maitland Bridge, Nouvelle-Ecosse, B0T 1N0. Tél: (902) 242-2770.

26 Hautes Terres du Cap-Breton (Nouvelle-Écosse) – 1936*

Immense plateau s'élevant à 515 mètres au-dessus du niveau de la mer. Côte escarpée sur l'Atlantique et collines boisées. De la piste Cabot, belle vue de la mer. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Terrains de camping dans le parc, autres possibilités de logement à proximité. Superficie de 951 kilomètres carrés. Adresse: Ingonish Beach, Nouvelle-Écosse, B0C 1L0. Tél: (902) 285-2270.

27 Gros Morne (Terre-Neuve) – 1970*

Sur la côte ouest de Terre-Neuve, à environ 80 kilomètres au nord-ouest de Corner Brook, contient la partie la plus pittoresque de la chaîne de montagnes Long Range, qui domine de façon saisissante la plaine côtière. Lacs semblables à des fjords, épaisses forêts, littoral accidenté et belles plages. En voie d'aménagement. Programme d'interprétation. Accessible par la grand-route. Superficie de 1 943 kilomètres carrés. Adresse: C.P. 130, Rocky Harbour, Bonne Bay, Terre-Neuve, A0K 4N0. Tél: Rocky Harbour 2417.

28 Terra Nova (Terre-Neuve) – 1957*

Côtes escarpées et anses pittoresques. Fondrières et forêts boréales d'épinettes typiques. Icebergs près de la côte, au printemps. Programme d'interprétation. Accessible par la route transcanadienne. Bungalows, terrains de camping. Superficie de 397 kilomètres carrés. Adresse: Glovertown, Terre-Neuve, A0G 2L0. Tél: (709) 533-2291.



Affaires indiennes et du Nord
Indian and Northern Affairs

Parcs Canada
Parks Canada

Publié par Parcs Canada avec l'autorisation de l'hon. Judd Buchanan, CP, député, ministre des Affaires indiennes et du Nord, Ottawa, 1976.
QS-0926-000-BB-A6

©Ministre des Approvisionnements et Services Canada 1976
No de catalogue R62-1/1976